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Osalesid: Helgi-Maret Olvet, Maie Tarma-Kibin, Ivi-Els Schneider, Ülle Linnuste, Tiina Tammetalu, 

Maarja Undusk, Monika Tomingas, Mirje Mändla, Ahto Kivi, Andres Teppo, Pille Lill, Laura Ingerpuu, 

Kadri Pulk, Ülo Vooglaid, Kalev Roosiväli, Olga Tambre, August Aarma, Laura Kvelstein, Peeter 

Raudsepp, Alar Maas, Kärt Summatavet, Ilmar Vallikivi, Tõnu Laigu, Aarne Saluveer, Egge Kulbok-

Lattik 

Modereeris: Pille Lill 

Sissejuhatava ettekande pidas: Ülo Vooglaid 

Protokollis: Laura Ingerpuu 

KOKKUVÕTVALT:  
Ümarlaual osalejatel paluti rääkida sellest hariduskontsentrist, mida ta kõige paremini tunneb ja 
üritab leida vastused järgmistele küsimustele: 
     1) Mis on hästi? 
     2) Mis on halvasti ja mis põhjustel? 
     3) Mis on aga ei tohiks olla? 
     4) Mida oleks vaja? 
1. Eraharidus 
     - Hästi: Lapsevanema võimalus olla aktiivne koolielu korraldamisel. Erakoolid esindavad 
teatavat valikute vabadust.   
     - Halvasti: Teatav kasumile orienteeritus. 
     - Oleks vaja: Mitmekesisust, mis algab tolereerimisest. Suuremat valikuvabadust. 
2. Algharidus 
     - Hästi: Soojad klassiruumid, regulaarsus (45 min järel on paus), koolitoit, lapsed on valve all, 
pikapäeva rühm, on mõningad võimalused tugiteenusteks ntx logopeed, on olemas tehniline pool 
(kriit, paber, arvutid). 
     - Halvasti: Valikuvabaduse vähesus konkreetse kooli sees, palju sõltub entusiastist ja aktivistist, 
kes on valmis huviringe korraldama. Ei ole väärtustatud õpetaja ja õpilase vahelist suhet: 
suhtlemistõkked tekivad peamiselt oskamatusest. 
    - Oleks vaja: Riigi poolset suunda: keda ja mida riik vajab. 
    - Mis on ülearu: Haridus on keskendunud kõvadele väärtusetele. 
3. Põhiharidus  
    - Halvasti: Põhikool ei tegele piisavalt töö- ja tehnoloogia õpetusega, praktilised oskused 
puuduvad õpilastel. Eesti soovib liiga palju järgi jõuda teistele riikidele, ei pane tähele, mida me 
oleme juba 100 aastaga unikaalselt loonud. 
    - Oleks vaja: Loomingulise, innovatiivse mõtlemisega inimesi. Tuleks sisse tuua eraldi koolid või 
klassid poistele ja tüdrukutele.  
4. Kõrgharidus 



     - Hästi: pikk suvevaheaeg annab võimaluse küllalt pikaks perioodiks distantseeruda ja vaadata 
distantsilt ning järele mõtelda. Soojad ruumid, tudengid saavad süüa kohapeal, tahtmise korral 
saab stipendiumi ja saab tasuta õppida. 
     - Halvasti: julgust ise mõtelda on vähe. Haridusest on saanud edukuse märk, mitte harituse 
märk. Noorte inimeste kehaline ettevalmistus on allakäinud. Ei oska kirjutada eesti keeles ja 
oluline on kõne oskus väljendada ennast suuliselt. 
     - Oleks vaja: täiskasvanud peaks hakkama ennast kriitiliselt vaatama. 
5. Huviharidus 
    - Hästi: on olemas korralik muusikakoolide süsteem. 
    - Halvasti: muusikaharidus on KOV-ide suval ehk nende heatahtlikkusel põhinev. 
6. Mis on need põhiasjad, millega minna järgmisel korral edasi minna? 

1) Elukestev õpe; 
2) Kuidas kontrollide teadmiste omandamist; 
3) Kuidas kujuneb hindamine; 
4) Kui palju õpilasi klassis; 
5) Kas alg-, põhi- ja keskkool peaks olema lahus; 
6) Kes on head koolipidajad – kas riik või KOV; 
7) Kus koolid paiknevad: kas gümnaasiumiõpilane peab kolima kodust välja; 
8) Sidusrühmade kaasamine; 
9) Lapsevanema roll kooliperioodi jooksul. 
10) Kutseharidus – kutsuda ettevõtjad rääkima; 
11) 3+2 süsteem. 
12) Poisid ja tüdrukud eraldi/ühistes klasside 
13) Suvepuhkus nii lastele kui ka õpetajatele 

JÄRGMINE ÜMARLAUD TARTUS, 28. MÄRTS, KELL 15.00-19.00 (koht selgumisel). OODATUD ON 
KÕIKIDE LISAMÄRKUSED, TÄIENDUSED JA ETTEPANEKUD E-MAILI TEEL.  
ÜMARLAUA LIST: ymarlaud@kultuurikoda.eu 

 

PIKEMALT: 

Pille Lill tutvustas Koja varasemaid konverentsi teemasid. Eesmärk on käia kõik faasid läbi ning leida 

teemad ja inimesed paneelideks ja moderaatorid. 

Ülo Vooglaid tegi sissejuhatava ettekande: haridus on subjekti karakteristik ning sellel on ka kultuuri 

funktsioon. Haridus on õppe ja kasvatuse ühtsus; oskuste, teadmiste, kogemuste kogum, et tekiks 

arusaam; subjekti potentsiaal tegutsemiseks ükskõik, mis valdkonnas. Haridus on eesmärk ja IME! 

Oluline on suhelda, mitte kohelda! 

Ümarlaua ülesehitus: igaüks räägib sellest hariduskontsentrist, mida ta kõige paremini tunneb ja 

räägib: 

1) Mis selles on hästi? 

2) Mis on halvasti ja mis põhjustel? 

3) Mis on aga ei tohiks olla? 

4) Mis on puudu? 

 

1. Eraharidus 

Kalev Roosiväli: eraharidus annab lapsevanemale võimaluse olla aktiivne koolielu korraldamisel. 

Riigikogus on menetluses eraharidust puudutav seadus – ehk saavutame, et meie seisukohtadega 

parlamentaarses otsustuses arvestatakse ja siis tekib usk, et tasub kaasa rääkida. Ees on 3-4-aastane 



protsess, hariduskonverents haakub sellega väga hästi. Loodame, et see tulemus on edukas ja tasub 

oma huvide eest seista. 

Ahto Kivi: Haridus kujuneb välja haridussüsteemist. Erakoolid esindavad teatavat vabadust. On 

tekkinud lapsevanemate vastutustunde tulemusena. Vaim proovib teha täiuslikuks haridussüsteemi, 

teisel poolt aga kasukurat mõjutab ja takistab. Erakoolide kaudu saaks anda haridussüsteemile uue 

impulsi, et anda sellele uus hingamine. 

Ivi-Els Schneider: ei meeldi n-ö tavakool. Seal on kõik reglementeeritud, edule orienteeritud, 

raamides. Laps kaotab maailma avastamise võime. Lapsepõlves saadakse kõik maailma avastamise 

võimed.  

Peeter Raudsepp: kui lapsena saab laps lisaõpet ja see ära kaob, siis laps kaotab huvi. Oluline, et 

selline lisaõpe ära ei kaoks. 

Kalev Roosiväli: mitmekesisuse edujõud hakkab pihta meie endi tolereerimisest. Peab olema 

vabadus valida! Siis tekib ka mitmekesisus. 

 

2. Algharidus 

Kadri Pulk: hästi on see, et on soe tuba ja iga 45 min järel on paus, süüa saab, lapsed on valve all, 

pikapäeva rühm, on mõningad võimalused tugiteenusteks ntx logopeed, on kriit ja paber ja arvutid, 

tehniline pool. Halvasti: valikuvabaduse vähesus konkreetse kooli sees, palju sõltub entusiastist ja 

aktivistist, kes on valmis mingeid ringe tegema. 1. klassi õpetades ei tea, kuhu õpilased peavad 

tulevikus välja jõudma, ei ole teada keda vajab riik. Selleks on vaja poliitilist otsust, keda meil on vaja 

12 a pärast. Et oleks suundumus, keda ja mida on vaja õpetada. 

Peeter Raudsepp: Oluline on, kuidas lapsest kujuneks mõtlemisvõimeline inimene. 

Kärt Summatavet: üld-humaanne taustsüsteem. 

Kadri Pulk: empiirilised uuringud on tegemata. Asju tuleb õpetada õigel ajal. 

Ülo Vooglaid: kujutlus sellest, mida tahame saavutada on ähmane. Sinna peab kuuluma iseseisva 

mõtlemise võima, kuid peaks kuuluma ka koosmõtlemise võime. Rahuldavaks saab kujuneda ainult 

süsteemne käsitlus. 

Peeter Raudsepp: tõite välja pehmed väärtused, aga meie haridusjuhid on just keskendunud 

kõvadele väärtustele, asi on sinnapoole kaldu.  

Kadri Pulk: ei ole väärtustatud õpetaja ja õpilase vaheline suhe: suhtlemistõkked tekivad peamiselt 

oskamatusest. Õpetajaks õppima tulevad inimesed võiks reastada headuse järgi. See tuleneb 

õpetajakoolitusest, kus saaks teha mitmeid asju teistmoodi.  

 

3. Põhiharidus 

Ülle Linnuste: kunstiõpetajad peavad õpetama disaini juba põhikoolis, kuigi nad seda eriti ei valda 

ning lõpuks seda välditakse. Põhikool võiks tegeleda töö- ja tehnoloogia õpetusega. Halvasti: 

praktilised oskused puuduvad praktilisel erialadel olevatel õpilastel. 



Kärt Summatavet: hea on see, et disaini õpe on olemas. Kui ole pulk pulga haaval süsteemset õpet, 

siis tulemus kukub kokku. Vaja on loomingulise, innovaatilise mõtlemisega inimesi. Halvasti: tahame 

teistele liiga palju järgi jõuda, ei pane tähele, mida me oleme juba 100 aastaga unikaalselt loonud. 

 

4. Gümnaasiumi haridust ei arutatud 

 

5. Kõrgharidus 

Ülo Voogalaid: Kas on võimalik kujuneda haritlaseks? Millistel eeldustel oleks võimalik kujuneda 

haritlaseks? Kas üldhariduses on olemas psühholoogia, filosoofia ja ajalugu? Kas on olemas erialane 

ettevalmistus: spetsialist ja generalist? Kas on olemas kutse? Ametialane ettevalmistus? Kaitsealane 

ettevalmistus? Loomealane ettevalmistus? Tunnetus, teaduslik tunnetus, intuitiivne tunnetus, 

religioosne jne? Tänu millele on võimalik kujuneda haritlaseks ja kui ei ole, siis miks ei ole? 

Egge Kulbok-Lattik: soomlastel on tugev haridusfilosoofia, kus loome on formaalhariduse osana 

põimitud. Kui palju Eestis üldse sellist haridusfilosoofiat kasutatakse? Ekspert kasvatusfilosoofia 

teemal Eestis on Tiiu Kuurme. 

Alar Maas: üldiselt on Eestis hästi see, et hariduses on aastaajad ja halvasti see, et kiputakse seda 

muutma ja tegema nii nagu see on mujal. Suvevaheaeg annab võimaluse küllalt pikaks perioodiks 

distantseeruda ja vaadata distantsilt ning järele mõtelda. Kuivõrd on meil haridus sattunud 

kultuurivälisesse konteksti, räägitakse, et rahvuskultuur peab jätkuma, kuid mis see on, mis peab 

jätkuma? Kultuuri puhul pean silmas kultuuri kui mõtlemisstruktuuri ja keelt. Vajaks süstemaatilist 

käsitlust. Julgust ise mõtelda on vähe.  

Maarja Undusk: kui vaatame kõrgkoolide neti aadresse: edu.ee – see tähendab just edu. Haridus on 

edukuse märk, mitte harituse märk. Kõik on muutunud funktsionaalseks ja pragmaatiliseks. Otsest 

kasu sellest ei ole. „Edu“ on EDU ja mitte education. 

Peeter Raudsepp: me oleme väike rahvas ja väiksed grupid, kes õpivad. Vana hea, et meister õpetab 

õpipoissi – õpetaja eesmärk on lõpuks muutuda mõttetuks. Näitlemise erialal teema palju tööd, et 

saada normatiivid kätte, aga samas on see niivõrd väike eriala, ei pea tõestama, et minu õpe on 

midagi väärt. Paber või kraad ei määra ära kui hea õpetaja ma olen, kõik saavad niikuinii teada, kui 

olen halb õpetaja, see tuleneb väiksusest ja unikaalsusest. Muutunud on see, et on palju noori, kes 

on väga sihiteadlikult tulnud teatrikooli. Õppinud juba varem lavakoolis, et tulla kõrgkoolis katsetele. 

Halvasti: noorte inimeste kehaline ettevalmistus on allakäinud. Ei oska kirjutada eesti keeles. 

Teatrinäitleja peab oskama eesti keelt. Õpe on killustatud mitme teatrikooli vahel. Keegi ei taha 

midagi käest anda.   

Ivi-Els Schneider: mõjub keskkond, kus lapsed kasvavad. Eestlane väidab, et on kultuursed inimesed. 

Kõige olulisem on hingeharidus. Spetsialiste ei kuulata, raha pööritab maailmas kõike. Ei ole 

kokkuhoidmistunnet, mis väikerahvast edasi aitaks. Täiskasvanud peaks hakkama ennast kriitiliselt 

vaatama. 

August Aarma: mis asi on üldharidus ja millal see lõppeb? Mis asi on hea üldharidus ja kas sinna hulka 

kuulub ka ujumisoskus näiteks? Tuleks sisse tuua eraldi koolid või klassid poistele ja tüdrukutele. 

Annab võimaluse teha järeleaitamist. Kas kultuuri ilma hariduseta on olemas? Hea kõrgkoolis: 

soojad ruumid, tudengid saavad süüa kohapeal, tahtmise korral saab stipendiumi ja saab tasuta 

õppida. Haridus, haritus, kultuur – kas ilma üheta nendest saame või ei saa? Haridus ei ole alati 



haritus. Halb: oluline on kõne oskus väljendada ennast suuliselt. Tänapäeva tudengid ei ole selleks 

võimelised. 

 

 

6. Huviharidus 

Andres Teppo: hästi: enamik muusikakoole on rajatud nõukogude ajal, 1. EV ajal. On olemas korralik 

muusikakoolide süsteem. Halvasti: muusikaharidus on KOV-ide suva ehk nende heatahtlikkusel 

põhinev. Keegi ei kontrolli, kas igas maakonnas on olemas haritud õpetada, et talent jõukas kõrgkool 

EMTAsse välja.  

Pille Lill: Haridusvaldkond on KOV-ide käes ja palgad on väga madalad. 

 

7. Mis on need põhiasjad, millega minna järgmisel korral edasi minna? (Kas oleks vaja eraldi 

töögrupid erinevatele haridusvaldkondadele?) 

 

Ootame mõtteid e-maili teel ja ka kõiki uuele koosolekule Tartus 28. märtsil! 

14) Elukestev õpe; 

15) Kuidas kontrollide teadmiste omandamist; 

16) Kuidas kujuneb hindamine; 

17) Kui palju õpilasi klassis; 

18) Kas alg-, põhi- ja keskkool peaks olema lahus; 

19) Kes on head koolipidajad – kas riik või KOV; 

20) Kus koolid paiknevad, kas gümnaasiumiõpilane peab kolima kodust välja; 

21) Sidusrühmade kaasamine; 

22) Lapsevanema roll kooliperioodi jooksul. 

23) Kutseharidus – kutsuda ettevõtjad rääkima; 

24) 3+2 süsteem. 

Maie Tarna-Kibin: ei ole olnud juttu kutseharidusest, kutseharidus ei võimalda korralikku väljaõpet 

asutuses, kus see eriala on olemas. Õpilased ise otsivad endale praktika koha kusagil. See seotud 

rahastamisega, ettevõttes peab juhendaja tegema täiendava töö, mille eest ei maksta. Lisaks, et 3+2 

ei ole kõrgharidus. Kui oleks võimalik muuta uuesti 4/5-aastaseks kõrghariduseks. Ajateenijad 

peaksid saama lisaks füüsilisele õppele ka vaimset õpet: ajalugu, usundid jne. 

Ilmar Vallikivi: kutsehariduses õpitakse mõttetuid asju kohati ja kool ei taga töökohta.  

Peeter Raudsepp: kui tahame mitmekesisust hoida, siis on see väga kallis. Kõrge raha eest vaid 

väikese grupi inimeste harimine. 

Egge Kulbok-Lattik: kutsume ettevõtjad tööandjate Keksliidu või EVEA ja suurettevõtjate esindajad 

kutsehariduse teemal rääkima ja kaasame koolisüsteemi tundvaid ja arendavaid inimesi. 

Üks idee, et Facebooki kaudu teha leht, et saaks sisendit, keda kutsuda ja mida arutada. 

 

 



 


